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رویدادها

رونمایی از سومین نقاشی قدیریان 
برای شهید حججی

عبدالحمید قدیری��ان که تاکنون 2 نقاش��ی 
»خشوع فرشتگان« و »پیام آسمانی« را با موضوع 
شهید حججی اجرا کرده است، از انجام مراحل پایانی 
نقاشی سوم خبر داد. به گزارش فارس، عبدالحمید 
قدیریان مس��ؤول دفتر مطالع��ات کاربردی واحد 
تجسمی حوزه هنری با اعلام این خبر افزود: سومین 
اثرم »بزودی لشکر شهدا« است که در ابعاد حدودی 
۱2۰ در ۱۵۰ سانتی متر با تکنیک رنگ روغن اجرا 
شده است. وی درباره این اثر هنری افزود: این تابلو 
بیانگر پیوستن شهید محس��ن حججی به لشکر 
شهداس��ت و خداوند از این لش��کر برای پیشبرد 
اهدافش بهره می گیرد. قدیریان درباره زمان رونمایی 
این اثر گفت: در حال کار روی تابلو هستم و ان شاءالله 
در همین هفته یا هفته آتی آماده رونمایی می شود. 
این هنرمند تأکید کرد: خدا را شاکرم مرا در دورانی 
به دنیا فرستاده که پر از ماجراهای بزرگ است و به من 
این اختیار را داده تا در مقابل شان بی تفاوت نباشم. به 
فرموده رهبر انقلاب »شهید حججی، حجت خداوند 
در مقابل چشمان همگان بود«. او یک آیه الهی بود و 
نباید به س��ادگی از کنارش عبور کرد. براساس این 
گزارش، قدیریان تاکنون 2 تابلو با نام های »خشوع 
فرشتگان« و »پیام آسمانی« را نقاشی کرده که اولی 
به صورت دیجیتال است و نقاشی دوم از تکنیک رنگ 

روغن بهره می برد.

 »گلعلی بابایی« با زندگینامه 
سردار خیبر در فرانکفورت

گلعلی بابایی با ترجمه انگلیسی 2 کتاب »ماه 
همراه بچه هاس��ت« و »گردان نهم« در ش��صت و 
نهمین دوره نمایشگاه کتاب فرانکفورت حضور پیدا 
می کند. به گزارش تسنیم، گلعلی بابایی، نویسنده 
دفاع مقدس در شصت و نهمین دوره نمایشگاه کتاب 
فرانکفورت که از  ۱9 تا 23 مه��ر  ۱396 )۱۱ تا ۱۵ 
اکتبر 2۰۱7( در ش��هر فرانکفورت برگزار می  شود ، 
حضور خواهد داش��ت. بابایی به نیابت از انتشارات 
بعثت )سپاه محمد رسول الله تهران بزرگ( در این 
دوره حضور خواه��د یافت. همچنی��ن 2 کتاب از 
گلعلی بابایی به نام های »گردان نهم« و »ماه همراه 
بچه هاست« به انگلیس��ی ترجمه شده است که در 
غرفه ایران در نمایش��گاه کتاب فرانکفورت عرضه 
خواهد شد. »گردان نهم«  گزارش عملکرد و کارنامه 
کاری گردان حبیب بن مظاهر است. سخنان شهید 
همت، از فرماندهان لشکر 27 محمد رسول الله آغازگر 
کتاب است.»ماه همراه بچه هاس��ت«  دیگر کتاب 
گلعلی بابایی، شامل زندگینامه شهید محمدابراهیم 
همت اس��ت که از کودکی تا زمان شهادت وی را در 
برمی گیرد. ه��ر دوی این آثار به کوش��ش ابراهیم 

رحمان پور به زبان انگلیسی ترجمه شده است.

 پاسخ افشین علا 
به قدرشناسی رهبر انقلاب

افشین علا گفت: در تماس��ی از دفتر مقام 
معظم رهبری، پیام سپاس و قدردانی ایشان به 
علت 2 شعری که برای شهید محسن حججی 
س��رودم به اطلاع بنده رسید. به گزارش فارس، 
افشین علا ش��اعر کشورمان در ارتباط با تقدیر 
رهبری از اش��عارش گفت: ایش��ان پیش از این 
نیز در ملاقات ها یا از طریق دفترش��ان و گاه با 
ارس��ال دستخط، بابت س��رودن اشعار آیینی و 
انقلابی از بنده تشکر و قدردانی کرده اند. توجه 
ایشان به اینگونه اشعار، همراه با نکته سنجی و 
قدرشناسی شان همان قدر برایم ارزشمند است 
ک��ه از بی خبری، قدرنشناس��ی و نخوت برخی 
مسؤولان فرهنگی کشور ملول و آزرده خاطرم. 
البته سرودن شعر برای شهیدان، در برابر عظمت 
حماس��ه آنان، هنری نیس��ت که بخواهم بابت 
آن به خود ببالم یا از کس��ی طلبکار باشم ولی 
نمی ت��وان از کنار اینگون��ه ظرافت های رفتاری 
رهبر انقلاب از یک سو و بی مهری های مسؤولان 
اجرای��ی و فرهنگی از س��وی دیگ��ر، بی تفاوت 
گذشت. بسیاری از صاحبان قدرت و جناح های 
سیاسی نشان داده اند چهره های فرهنگی را فقط 
برای ایام تبلیغات و جلب آرای مردم می خواهند 
و چون به مراد خود رس��یدند، دغدغه های ما را 
فراموش می کنند. در حال��ی که بلندپایه ترین 
مقام رسمی و معنوی نظام، بدون در نظر گرفتن 
گرایش های سیاس��ی افراد، در همه حال ناظر 
و مش��وق نیروهای وفادار به ارزش های انقلاب 
اسلامی اس��ت. لازم است بنده نیز به رغم همه 
تلخکامی ها، بار دیگر اعلام کنم همین حسن ظن 
و قدرشناس��ی رهب��ر فرزانه انق��لاب را از همه 
پس��ت ها، مقام ها و رانت ها ارزشمندتر می دانم 
و به فضل الهی، موهبت ش��اعر اهل بیت)ع( و 
انقلاب بودن را با تعلق به هیچ جناح، جایگاه و 

منصبی عوض نخواهم کرد.
بنده  پیر خراباتم که لطفش دائم است

ورنه لطف شیخ و زاهد گاه هست و گاه نیست...

 بزرگ ترین تالار تئاتر کشور
تالار عروسی شده است!

قاسم زارع گفت: متاس��فانه مسؤولان در 
برخورد با حوزه فرهنگ و هنر کج س��لیقگی 
می کنند. به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
قاسم زارع، بازیگر سینما و تئاتر درباره جایگاه 
تئاتر گفت: متاس��فانه تئاتر در جایگاهی که 
باید و ش��اید، نیس��ت و من صحیح نمی دانم 
که بخواهم بعد از گذشت 4۰ سال که از عمر 
هنری من می گذرد، این حرف ها را بگویم. ما 
همچن��ان در وادی فرهنگ و هنر س��ردرگم 
هس��تیم! هنوز هم در حال آزم��ون و خطا با 
دیدگاه تجربی به ای��ن عرصه نگاه می کنیم. 
ما هنوز به انسجام فکری و عملی نرسیده ایم. 
من همیشه گفته ام که شاید مسؤولان با حوزه 
فرهنگ و هنر کج سلیقگی دارند. درست است 
که ابتدا باید فضای اقتصاد شهر رو به راه باشد 
تا ح��وزه فرهنگ و هنر نفس بکش��د اما اگر 
فضای فرهنگ و هنر، درست و اصولی نباشد، 
هیچک��س نمی تواند نفس بکش��د! من واقعا 
نمی دانم حوزه فرهنگ و هنر چه زمانی برای 
برنامه ریزی های درست اقدام می کند. زارع در 
پایان درباره اهمیت و توجه مسؤولان به تئاتر 
دولتی اظهار کرد: باید مش��خص شود که آیا 
ما تئاتر دولتی می خواهیم یا نه؟ تئاتر دولتی 
بودج��ه دارد یا نه؟ برنامه ری��زی تئاتر دولتی 
را چه کس��ی باید انجام بده��د؟ چرا دغدغه 
امروز مردم، پول شده است؟ البته اصلی ترین 
سوال اینجاست، چرا به بزرگ ترین تالار تئاتر 
شهرمان، تالار عروسی می گویند؟! این فاجعه 
است که تالار وحدت ما به تالار عروسی تبدیل 
ش��ده است و س��اعت به س��اعت برای اینکه 
خرج هایش را دربیاورد، اجاره داده می ش��ود؟! 
این دردآور اس��ت که بعد از گذشت سال های 

بسیار، حوزه فرهنگ و هنر ما بیمار است.

 مساعدت سردار سلیمانی 
برای انتشار یک کتاب

کتاب »ر« که شامل شرحی بر زندگی شهید 
رس��ول حیدری، از فرماندهان ش��هید ایران در 
جریان جنگ بوسنی اس��ت، به زبان بوسنیایی 
ترجمه و منتش��ر ش��د. به گزارش مهر، مهدی 
حیدری فرزند شهید رس��ول حیدری از انتشار 
ترجمه بوسنیایی کتاب »ر« نوشته مریم برادران 
که شرحی اس��ت بر زندگی این شهید خبر داد و 
گفت: کتاب »ر« نوشته مریم برادران که توسط 
نش��ر »آرما« به چاپ رس��یده است، سرگذشت 
پرفرازو نشیب شهید رس��ول حیدری است. این 
کتاب به طور خلاصه داس��تان ش��یرین زندگی 
کوتاه ولی سراسر شور و بی قراری یک روح بزرگ 
را به تصویر کشیده اس��ت و دنیای تازه ای پیش 
روی خواننده اش ب��از می کند.  وی افزود: ناش��ر 
رس��می کتاب انجمن مادران مناطق محاصره 
شده سربرنیتسا و ژپا است که تناسب بسیاری از 
فعالیت های این انجمن در زمینه شهدای جنگ 
بوسنی با فضای این کتاب، دلیل اصلی نشر کتاب 
از سوی آن اس��ت. این کتاب با مجوز نشر »آرما« 
و نویسنده کتاب، با همکاری تعدادی از دوستان 
شهید حیدری ازجمله حجت الاسلام  و المسلمین 
مصطفی کمالی و امجد جاودان به انجام رسیده 
اس��ت. به گفته حیدری، این کتاب با مساعدت 
سردار قاسم سلیمانی به زبان بوسنیایی ترجمه 

شده است.

 گلایه کارگردان »دریاچه ماهی«
از تبعیض در اکران فیلم ها

مریم دوس��تی، کارگردان فیلم س��ینمایی 
»دریاچه ماهی« که قرار اس��ت از 22 شهریورماه 
اثرش به نمایش عمومی درآید، نسبت به بی توجهی 
سینماداران به آثار س��ینمای دفاع مقدس گلایه 
کرد. به گزارش فارس، مریم دوس��تی با گلایه از 
عدم حمایت س��ینماداران از آثار دفاع مقدس��ی 
گفت: طی 2 روز آینده فیلم س��ینمایی »دریاچه 
ماهی« به اکران عمومی درمی آید و قرار است به 
عنوان یک اثر دفاع مقدسی در هفته مربوط به آن 
اکران شود. حال این سوال مطرح می شود چرا در 
چنین شرایطی فیلم من باید تا این لحظه تنها ۵ یا 6 
سینما داشته باشد؟! شاید باورش دردناک و سخت 
باشد اما شرایط به گونه ای است که من به عنوان 
یک فیلمساز عرصه دفاع مقدس باید از سینمادارها 
خواهش کنم تا فیلم من را در سالن خود به نمایش 
دربیاورند اما آنها می گویند که علاقه دارند فیلم های 
کمدی اکران کنند. آنها حتی از در اختیار قرار دادن 
یک سالن برای چنین فیلمی پرهیز می کنند. واقعاً 
نمی دانم آن همه مدیر که در عرصه س��ینما در 
حرف های شان از شعارهایی در ارتباط با مقاومت 
و سینمای دفاع مقدس حرف می زنند در چنین 
روزهایی کجا هستند، چرا فیلمسازان دفاع مقدسی 
ما در این روزها این مدیران را کنار خود نمی بینند، 

متولیان این سینما کجا هستند؟

احسان سالمی: »حکایت سینماتوگراف« عنوان 
جدیدترین اثر س��عید مس��تغاثی، روزنامه نگار و 
منتقد ش��ناخته شده سینماس��ت که به واکاوی 
تاریخ س��ینمای ایران می پردازد و جل��د اول آن 
که در ارتباط با تاریخ س��ینمای قب��ل از انقلاب 
است بتازگی راهی بازار کتاب شده است. به بهانه 
فرارسیدن روزملی سینما سراغ مستغاثی رفتیم تا 
درب��اره این اثر و دیدگاهش درباره وضعیت فعلی 

سینمای ایران گفت وگو کنیم. 
***

  چه شد که تصمیم گرفتید سراغ بررسی تاریخ 
سینمای قبل از انقلاب بروید؟

کسی که 3۰ س��ال با سینما در تماس است 
بی شک دغدغه اش س��ینما بوده و خواهد بود. در 
این سال ها به مناسبت  های مختلفی تاریخ سینما 
مکتوب ش��ده اس��ت. هرکدام از ای��ن مکتوبات 
ش��کل خاص خود را داشته است؛ دایره المعارفی، 
بازخوانی، فرهنگنام��ه ای و... در این میان به نظر 
می رسید نگاه تحلیلی و واکاوی تاریخی و پرداختن 
به تاریخ فرهنگی، اجتماعی و سیاسی سینما مورد 
غفلت واقع ش��ده بود. مدت ها پیش در مقالات و 
مباحثی که داش��تم فقدان چنی��ن موضوعی را 
مطرح کردم          . حتی در »راز آرماگدون« 4 قسمت 
را به تاریخ سینما پرداختیم. وقتی هم که به تاریخ 
می پردازیم، طبیعی اس��ت که از ابتدای آن شروع 
کنیم، از بدو ورود سینما به ایران تا امروز. اما چون 
پرداختن به این گستره تاریخی بسیار زیاد می شد، 
ما تاریخ سینما را به 2 قسمت تقسیم کردیم؛ یکی 
قب��ل از انقلاب و دیگری بعد از انق��لاب. در واقع 
انقلاب می توانست تاریخ سینما را به بعد و قبل از 
خود تقسیم کند و با این تقسیم   بندی نگارش جلد 

اول به پایان رسید.
  شما در این کتاب به ریشه  های تاریخی و تأثیرات 
اتفاقات سیاس�ی بر جریان شکل گیری سینما در 
ایران اش�اره کرده و بخش های بس�یاری از تاریخ 
سینمای ایران را به سیاس�ت پیوند زده اید؛ فکر 
نمی کنید این حجم از اطلاعات سیاسی و تاریخی 
در ارتباط با شخصیت های مختلف سینمایی، باعث 

دلزدگی مخاطب شود؟ 
اول اینک��ه، به نظرم این کتاب بیش��تر برای 
کس��انی جذابیت دارد که دغدغه شان  ریشه  های 
تاریخ��ی و پس زمینه  های سیاس��ی، اجتماعی و 
فرهنگی پدیده هاست، در حالی که برای مخاطبان 
عام تر معمولا اس��امی فیلم ها و تاریخ نمایش شان 
و چیزهایی از این قبیل مهم اس��ت. آن یک بعد 
از تاریخ سینماس��ت و این کتاب هم بعد دیگری 
از آن اس��ت. این بعد به ریشه ها و پس زمینه  های 
پدیده سینما می پردازد؛ اینکه مقوله وارداتی بودن 
سینما چه مسائلی دارد؟ برای چه وارد شده است؟ 
چ��ه افرادی آن را وارد کردند؟ چه کس��انی آن را 
گسترش دادند؟ جریان  های تولید و توزیع از چه 
س��نخی بودند؟ و...           . به دس��ت آوردن هویت  های 
تاریخی، فرهنگی و... باعث می ش��ود این پدیده را 
دقیق تر و عمیق تر بشناسیم. این زاویه ای جدید از 
پرداختن به سینماس��ت، زاویه ای متفاوت از قبل 
که در آن عمدتا به بیان اطلاعات عمومی بسنده 

می شد. 
  بگذارید سوالم را از زاویه دیگری بیان کنم؛ شما 
در بخش های متعددی از کتاب زمانی که می خواهید 
به ریشه های ورود سینما در ایران اشاره کنید، مدام 
از ریشه  های یهودی و فراماسونری چهره های مؤثر 
در این جریان یاد می کنید؛ هرچند کلیت این ادعا  
را رد نمی کنم ولی آیا تکرار چنین واژه   هایی مانند 
فراماسون و یهود و نسبت دادن بسیاری از مسائل 

به آنها، مخاطب را پس نمی زند؟
اینکه می فرمایید حج��م زیاد، در هر حال این 
تاریخ اس��ت، ما ک��ه نمی توانیم در تاریخ دس��ت 
ببریم تا مخاطب خوشش بیاید، نخستین وظیفه 
پژوهش��گر این اس��ت که باید تاریخ را آنگونه که 
هس��ت نقل کند. متاس��فانه تاریخی ک��ه تا الان 
در کش��ور ما درباره سینما نقل شده، در بسیاری 
موارد به هر دلیلی سانس��ور شده است. حالا شاید 
تاریخ نویس��ان صلاح می دیدند بخشی از تاریخ را 

حذف کنند یا منافع شان در این کار بوده است اما 
م��ا تلاش کردیم چیزی از تاریخ را حذف نکنیم و 
همانطور که بوده روایت کنیم. اینکه می گویید در 
حجم زیادی از کت��اب از یک فرقه یا گروه خاص 
نام برده ش��ده، واقعیتی مس��تند از تاریخ است و 
نمی ت��وان آن را کتمان کرد و اگر چنین کنیم در 
آن دس��ت برده و تحریفش می کنیم. مثلا وقتی 
می آییم می گوییم »اردشیر جی  ریپورتر« چنین 
رزومه ای داش��ته، نه چیزی به آن اضافه می کنیم 
و نه چیزی کم. اینها همه بر اساس تاریخ مستند 
و گفته  های خودشان بوده است و ما وظیفه داریم 
تاریخ را سانسور نکنیم. اگر این عدم سانسور باعث 
می ش��ود مخاطب آن را پس بزند، بابت این است 
که تاریخ را برای مخاطب ایرانی سانس��ور کردند. 
باید بتدریج این سانس��ور از می��ان برود و مردم با 

تاریخ بدون جرح و تعدیل روبه رو شوند. الان 
مطرح کردن بسیاری از مسائل 

سانسور شده در تاریخ 
تعجب آور است. من 
ی��ادم اس��ت وقتی 
شهید مرتضی آوینی 

در دانش��کده سینما و 
تئاتر، صحبت هایی مطرح 

کرد که ش��اید امروز برای ما 
بدیهی به نظر برس��د، آن روزها 

مورد مواخذه و محاکمه قرار گرفت. 
این تقصیر نس��ل جوان نیس��ت که این 

مسائل برایش تعجب آور اس��ت، باید تاریخ 
بدون سانسور نوشته شود و مخاطب با واقعیات 

حقیقی رو به رو شود.  
  مس�أله یا موضوعی هس�ت که در تحقیق تان 
نیاورده باشید و بخواهید در چاپ های بعدی کتاب 

به آن اضافه کنید؟
بله! بدون شک اگر منابع جدیدی در این زمینه 
به دس��ت من برسد؛ حتما این کار را خواهم کرد. 
البته به طور کلی ما در این کتاب س��عی کردیم 
از زیاده گویی پرهیز ش��ود و ب��ه نوعی به صورت 
کپسولی مطالب مطرح شود اما منابع و رفرنس ها 
به گونه ای است که علاقه مندان می توانند براحتی 
برای فهم مبس��وط    تر به آن مراجعه کنند. عمده 
مطالب از اسناد پنهان نیست، بلکه از خاطرات و 

گفته  های شخصی خودشان است. 
  مناب�ع اصلی ن�گارش این اثر چ�ه کتاب هایی 

بودند؟
م��ا منابع اصلی نداش��تیم. اگر پانوش��ت های 
صفحات را با دقت مشاهده کنید، متوجه خواهید 
شد گستره وسیعی از کتاب  های تاریخی، فرهنگی 
و... مورد اس��تفاده قرار گرفته است. از کتاب  های 
عبدالله شهبازی تا وصیتنامه اردشیر جی ریپورتر 
تا خاطرات بهروز وثوقی و مصاحبه با فردین و... که 
طیف بسیار بزرگی از کتاب   هایی را در برمی گیرد 
که از آنها برای نوش��تن این کتاب اس��تفاده شده 

اس��ت. برخ��ی از ای��ن منابع ه��م گفت وگوها و 
نوشته   هایی است که خودم آن را منتشر کرده  ام. 

  این گس�تره وسیع منابع، کار بسیار پرزحمتی 
می طلب�د؛ جمع آوری این منابع توس�ط یک تیم 
صورت گرفته یا شخص شما همه کار آن را انجام 

داده اید؟
ای��ن کار حاصل دغدغه س��ینمایی و تاریخی 
ش��خص من در طول 3۰ سال گذشته است. یکی 
از عمده ترین فعالیت  های م��ن از ابتدای دهه 6۰ 
مطالعات تاریخی بود، ابتدا تاریخ انقلاب مساله ام  
بود و بابت همین تقریبا عمده آثار تاریخی مرتبط 
ب��ا پهلوی، قاج��ار و حتی پس از انق��لاب را مورد 
بررس��ی قرار دادم. زمانی که بنا داش��تیم سریال 
مستند »راز آرماگدون« را تولید کنیم، ناخودآگاه 
انبوهی از کتب، نوش��ته ها و گفت وگوهای تاریخ 
جه��ان را مطالعه کردیم. حدود ۱۵ س��ریال 
مستند تاریخی دیگری هم بعد از آن تولید 
کردیم و در این میان علاقه پیش��ینی 
که به س��ینما داشتیم، باعث شد 
خوراک تاریخ سینما را در این 
سال ها به دس��ت آوریم. 
البته کت��اب دیگری 
نی��ز در ارتباط با 
سینمای  تاریخ 
دارم  جه��ان 
که ان ش��اءالله در 
منتشر  آینده  ماه های 

خواهد شد. 
  آن هم در قالب مجموعه نیمه پنهان 

منتشر می شود؟
خیر! انتشارات فرهنگ و اندیشه اسلامی توزیع 
آن را برعه��ده گرفته اس��ت. در واقع آن کتاب به 
نوع��ی از مجموعه اینک آخرالزم��ان که پیش از 
این تولید کرده بودیم، اقتباس ش��ده است. به هر 
جهت در یک فرآیند 3۰ س��اله اندوخته خوبی از 
تاریخ و تاریخ سینمای جهان گردآوری کردم که 
بخش هایی از آنها پیش از این در قالب های مختلف 
منتش��ر شده است که بخش��ی از آن مستند راز 
آرماگدون بود، بخشی اینک آخرالزمان و بخشی 
تاریخ سینمای ایران و بخشی دیگر نیز قرار است 

در قالب تاریخ سینمای جهان منتشر شود.
  نگارش کتاب تاریخ سینمای ایران چه قدر طول 

کشید؟ 
مرحوم ش��ایانفر یکی از مشوق  های من بود و 
می گفت کارهایی را که به صورت مس��تند انجام 
می دهی در قالب کتاب منتشر کن و من در سال 
94 ش��روع به جمع آوری فیش  های کتاب کردم. 
ای��ن مجموعه ابتدا در قاب��ل مطالبی جداگانه در 
روزنامه کیهان منتشر شد. البته هنگامی که این 
یادداشت ها بنا بود به صورت کتاب منتشر شود، 
مرحوم شایانفر به رحمت خدا رفتند اما خب! اصرار 
و علاقه ایشان را عملی کردیم و سعی کردیم حق 

ش��اگردی را به جا آوریم و حکایت سینماتوگراف 
منتشر شد. 

  ب�ه نظر خودت�ان مهم ترین فرق کتاب ش�ما با 
دایره المعارف   های�ی ک�ه ت�ا به حال برای س�ینما 
نوشته ش�ده چیست و اس�اس مزیت نسبی این 
اثر را نسبت به سایر آثار تاریخ سینمای ایران چه 

می دانید؟ 
یک زمانی می گوییم تاریخ اسلام و یک زمانی 
تاریخ تحلیلی اسلام را مطرح می کنیم. در تاریخ 
صرفا رویدادها بیان می شود اما در تاریخ تحلیلی 
پس زمینه  ه��ای فرهنگی، اقتص��ادی، اجتماعی، 
سیاسی و... مطرح می ش��ود. دایره المعارف ردیف 
ک��ردن اطلاعات بدون تحلیل و بررس��ی خاصی 
است. ضمن آنکه ما در تاریخ سینما جرح و تعدیل 
و سانسور بسیار داریم. البته بعضی از این داده ها در 
کتاب ها هم آمده است. به طور مثال سرمایه گذاران 
میترافیلم و پارس��ین، یهودی بودند. ما وقتی به 
دنبال اسامی آنها می گش��تیم می دیدیم که آنها 
در کودتا هم نقش داش��تند یا مسائل دیگری که 
جای آن در تاریخ تحلیلی است. این یک استاندارد 

جهانی است و ایران و غیر ایران ندارد. 
  جلد بعدی کتاب که تاریخ سینما بعد از انقلاب 

محسوب می شود، کی منتشر خواهد شد؟
این جلد کار زیادی می برد. قبل از انقلاب خیلی 
حرف ها گفته شده است و با توجه به اینکه زمان 
زیادی از آن گذشته می توان نگاهی نسبتا جامع 
و دقی��ق به آن داش��ت. ام��ا در دوره فعلی خیلی 
حرف ها گفته نشده، خیلی ها صحبت نمی کنند 
و اگر بخواهیم کتابی را بر اس��اس اس��ناد معتبر 
منتشر کنیم کار سختی است. ما در این 3۰ سال 
گام به گام با سینما جلو آمدیم و به قولی با سینما 
زندگی کردیم و پیر ش��دیم؛ از داوری ها و بازی ها 
و موج  های سینمایی تا منتقدان و مطبوعات. اما 
نوشتن مطالب س��ند می خواهد و گفته ها باید از 
ادعا خارج ش��ده و سند شود. یک پژوهش علمی 
باید به منابع معتبر متکی باشد به همین دلیل کار 

زیادی می طلبد. 
  با توجه به فرارسیدن روز ملی سینما، به عنوان 
فردی که به تاریخ س�ینمای قبل و بعد از انقلاب 
احاط�ه دارد، وضعی�ت کنونی س�ینمای ایران را 

چگونه می بینید؟
من معتقدم تاریخ اگر به درد امروزمان نخورد، 
به هیچ دردی نخواهد خورد. یکی از دلایلی که به 
تاریخ س��ینمای ایران پرداختیم، رسیدن به علل 
آس��یب  های امروزی است. آس��یب   هایی که مدام 
مطرح می ش��ود؛ چرا س��ینمای ایران با سینمای 
انقلاب چندان س��نخیتی ندارد؟ چرا از مردم دور 
است و نسبت به هنجارهای شان بی دغدغه است؟ 
این مسائل چیزهایی است که باید ریشه  های آن را 
در تاریخ سینما پیدا کرد. اگر این کتاب را بخوانید 
براحتی می توانید ریش��ه  های این مسائل را در آن 
پیدا کنید. اتفاقا می توان گفت ریشه  های وضعیت 
کنونی سینما در آن موقع- قبل از انقلاب - است، 
بنابراین س��ینمای بعد از انقلاب، چیزی در دنباله 
همان سینماس��ت. اگرچ��ه انقلاب س��اختارها را 
به هم ریخت اما تفکر جاری در آن س��ینما به این 
سینما منتقل شد و شاکله سینما را دور از مردم و 

هنجارهای شان نگه داشت. 
م��ا در این س��ال ها از لحاظ تکنی��ک و فرم به 
سرعت رشد کردیم و می توان گفت تکنیک سینما 
پس از انقلاب تازه ش��کل گرف��ت اما محتوای آن 
از قبل انقلاب به این دوره ثابت مانده اس��ت. همه 
فیلمسازان و مس��ؤولان قابل احترامند اما جریان 
سینما همچنان در اختیار جریان سکولار و پرفاصله 
از جریان  های مردمی و دینی اس��ت. بابت همین 
می بینید در سینمای امروز ما جای خیلی چیز ها 
خالی است. برخلاف بسیاری از کشور ها که از کوچه 
و خیابان س��ربر می آورند، س��ینمای ایران از دربار 
بیرون می         آید. برای اسلام زدایی، دین زدای و... وارد 
ش��ده است. بعد از انقلاب جبهه فکری و فرهنگی 
انقلاب تلاش بس��یاری کردند. در زمینه مستند، 
انیمیش��ن و... بسیار شاخص ش��ده     ایم اما هنوز در 

سینمای داستانی با نقطه ضعف   هایی مواجهیم.

گفت وگوی »وطن امروز« با سعید مستغاثی به بهانه انتشار »حکایت سینماتوگراف«

روایتی از تاریخ  سانسورشده سینمای قبل از انقلاب
مرحوم شایانفر یکی از مشوق های من برای انتشار این کتاب بود

اخبار

وطن امروز  شماره 2255  سه شنبه  21  شهریور 1396

گروه فرهن�گ و هنر: آیین افتتاح 
فروش��گاه اینترنت��ی دینی کالا، 
فروش��گاه ملزومات سبک زندگی ایرانی - اسلامی 
با حضور جمعی از مس��ؤولان و فعالان فرهنگی و 
هنری در پنجمین نمایش��گاه ایران نوشت برگزار 
شد. به گزارش »وطن امروز«، در ابتدای این مراسم 
دکتر ایزدخواه، کارش��ناس حوزه اقتصاد و فرهنگ 
با اش��اره به آغاز به کار فروش��گاه دین��ی کالا، این 
حرکت را ترندی مهم دانست که به حوزه دیجیتال 
در عرصه سبک زندگی توجه کرده است. ایزدخواه 
اظهار داش��ت: طی بررس��ی ها و نظرس��نجی های 
ص��ورت گرفته توجه مردم ب��ه خرید کالای ایرانی 
در سال های اخیر رشد داشته و دینی کالا می تواند 
آینده خوبی در این حوزه رقم بزند. در ادامه مراسم، 
س��عید حس��ینی،  مدیرعامل مجمع نوشت افزار 

ایرانی - اسلامی به سخنرانی 
پرداخت. حس��ینی دینی کالا 
را ی��ک حرک��ت خودجوش 
مردمی دانس��ت ک��ه نویدگر 
ظهور و بروز جریاناتی اثرگذار 
در نظام اس��لامی اس��ت. وی 

افزود: اتفاقاتی که امروز در عرصه فرهنگی کش��ور 
در حال انجام اس��ت نش��ان دهنده ذائقه فرهنگی 
مردم جامعه نیس��ت و نیازهای اصلی مردم موارد 
دیگری اس��ت و بودج��ه امروز فرهنگی کش��ور و 
هزینه ه��ای آن ربطی به حوزه فرهن��گ ندارد. در 

برخی از کشورهای دنیا بیش 
از ۱۰ درص��د از اقتصاد آنها از 
حوزه فرهن��گ و محصولات 
آن به دس��ت می آید. وی در 
پایان خاطرنشان کرد: قیمت 
تمام شده، کاراکتر، شخصیت 
و توزی��ع عوامل مهم موفقیت محصولات فرهنگی 
است و دینی کالا آمده تا در حوزه توزیع کمک کند.  
حجت الاسلام زائری، سخنران ویژه آیین رونمایی با 
اشاره به اهمیت تولید و توزیع محصولات فرهنگی 
بیان داشت: سبک زندگی با مهارت زندگی و اخلاق 

کاربردی تفاوت دارد و اخلاق و رفتار با مردم مانند 
رفتار با همسایه در بحث اخلاق کاربردی می گنجد 
و موضوعی مثل کنترل خش��م که نیاز به آموزش 
دارد جزو مهارت های زندگی اس��ت. وی با اشاره به 
اینکه در عصر تکنولوژی و فرهنگ، اقتضائات بومی 
را نباید فراموش کنیم، گفت: مهارت های زندگی را 
باید بومی کنیم اما مساله سبک زندگی مستقیما به 
مص��رف ربط دارد و نوع انتخاب ها و مصرف مربوط 
به سبک زندگی می شود که تولید باید همراه با نیاز 
مخاطب باشد و مصرف واقعی مد نظر قرار گیرد. وی 
در انتها افزود: اس��تارت آپ دینی کالا روی نقطه ای 
دس��ت گذاشته که ناظر به آینده است و امیدواریم 
که دینی کالا این مسیر را در آینده باز کند. گفتنی 
است دینی کالا با آدرس www.dinikala.com و 

اینستاگرام dinikala @ قابل دسترسی است.

حجت الاسلام محمدرضا زائری در رونمایی از  فروشگاه اینترنتی دینی کالا:

مهارت های زندگی را باید بومی کنیم
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